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KURATÓRIUMI BESZÁMOLÓ 2024. ÉVRŐL 

Budapest, 2025. május 20. 

 

 

I. TAGSÁGI LÉTSZÁM, ÁLTALÁNOS HELYZET 2024-BEN 

 

A kuratórium mellett jelenleg 31 tagunk van, akik belépési nyilatkozatot is kitöltöttek, illetve 

leadták GDPR nyilatkozatukat. Ez a szám a 2022-es alapítástól a mai napig jelentkezettek 

számát takarja. 2024-ben 8 új fő csatlakozott a HÖK-höz. 

 

 

II. KÖLTSÉGVETÉS 2024-BEN 

 

A 2024. évi teljes évi költségvetésünk az alábbiak szerint alakult: 

− Nyitóegyenlegünk 2024. január 01-én 947.636 forint, záróegyenlegünk 2024. december 

31-én 1.799.473 forint volt. A tavalyi évben 851.837 forinttal gyarapítottuk az Alapítvány 

vagyonát a kiadások mellett. Gazdálkodásunkra a konzervatív, óvatos gazdálkodás volt a 

jellemző. A közhasznúság megkövetelné az évi egy milliós vagyoni növekményt, azonban 

ezt nem teljesítettük az elmúlt évben. Talán majd idén.  

− Tagdíjunk továbbra sincs és nem is tervezzük ennek bevezetését.  

− Viszont örvendetes hír és várhatóan valamelyest befolyásolja majd a költségvetésünket is 

az, hogy idéntől jogosultak vagyunk a személyi jövedelemadó 1%-ára is mint 

kedvezményezett szervezet! Ennek eredményét majd csak az utolsó negyedévében látjuk 

majd. 

 

Bevételünk a 2024. évben  

 

Az egyéni támogatói hozzájárulásokból az elmúlt évben 1.377.000 forint érkezett az 

Alapítvány számlájára, ez a megelőző 2023-as évhez képest számunkra óriási fejlődést jelentett 

(290.000 forint volt 2023-ban). Ez a szám kifejezetten befizetés volt, nem tartalmazza azokat 

az összegeket, amelyek közvetett támogatásként kerültek az Alapítványhoz. Ez utóbbi 

tekintetében külön köszönet illeti Balla Józsefet is.  

Köszönet a bevételek gyarapodásáért 2024-ben 11+31, azaz 44 főnek. A 31 fő egyéni 

támogatásával hozzájárult ahhoz, hogy az Alapítvány emléktáblát tudjon csináltatni és felavatni 

néhai Prof. Dr. Sándor Vilmos nyá. hőr dandártábornok úr, egykori rektorhelyettes emlékének, 

a Hungária körúti volt Zrínyi Miklós Katonai Akadémia főépületén. A befizetések (242.000 

forint) fedezték a márvány emléktábla elkészítési díját, illetve elegendő volt a koszorúk és a 

fogadás, rendezvény költségeinek elszámolására is. Engedjétek meg hogy ezen az oldalon ne 

soroljam fel az összes befizető nevét, mindössze azokét, akik nem vagy nem csak az emléktábla 

jogcímén utaltak: a két legnagyobb befizetőt had említsem meg elsőhelyen, Bartus Gábort és 
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Kakócz Krisztiánt! Nagyon szépen köszönjük. Rajtuk kívül még gyarapították az Alapítvány 

vagyonát (és nem voltak kuratóriumi tagok 2024-ben): Angyal István, Dávid Károly, Gombkötő 

Csaba, Horváth Tamás Balázs, Kozári László, Mészáros Zoltán és Németh Gábor (alfabetikus 

a sorrend, nem támogatói nagyság szerinti!!). Nekik is ezer köszönet a támogatásért! 

 

Kiadásunk a 2024. évben: 

 

Kiadásunk számlával lefedett teljes összege 524.821 forint, ami az alábbi tranzakciókból 

tevődött össze: 

− Internetbanki, tranzakciós és forgalmi díj/jutalék a banknak (számlavezetéshez kapcsolódó 

költségek: 33.181 forint (részletesen: havi számlavezetési díj 27.041 Ft, GIRO átutalás 

jutaléka 4.621 Ft, tranzakciós díjrész 1.519 Ft) 

− Tárhely és domain szolgáltatás: 129.540 forint 

− Könyvelő (mérleg, KSH stb): 60.000 forint 

− Bélyegző lapcsere: 6.020 forint 

− A már említett emléktábla elkészítése: 184.150 forint 

− Kitelepüléshez sátor (zöld): 111.930 forint 

 

Bélyegző lapcsere indoka az Alapítvány székhelyének, és ezzel kapcsolatosan az adószámnak 

a megváltozása volt, az új székhelycím és adószám frissítve lett a weboldalunkon. Az 

Alapítvány már budapesti székhelyű.  

A kitelepüléshez kapcsolódóan vásárolt sátor már többször megállta a helyét, zöld színével 

figyelemfelhívó, megfelelően védi a kitelepülőket és a kitelepített tárgyakat az időjárástól, 

védjegyünkké válik egy-egy rendezvényen. Egyébként egy 3x2 méteres, azaz 6 négyzetméteres 

hordozható sátorról beszélünk, oldalfalakkal.  

Az emléktábla számlával lefedett összege és a befizetett összeg különbözete 57.850 forint, mely 

összeg a számlán van jelenleg is, azonban a koszorúk, állófogadáshoz kapcsolódó egyéb 

költségekre az Alapítvány kuratóriuma saját hozzájárulásként adott támogatást, ez ugyan 

meghaladja a fennmaradó összeget, de így legalább azt majd a következő rendezvényeinkre, 

kiadásainkra tudjuk fordítani, illetve arra amire majd a kuratórium felhatalmazást ad. 

 

III. Végrehajtott feladatok 2024-ben: 

 

1. A budapesti emlékszoba látogatói létszáma 2024-ben 265 fő volt, amelyből 251 fő volt 

külsős látogató. Kiemelkedő létszámú csoportként szeretném megemlíteni közülük a 

Szombathelyi Határőr Nyugdíjasok egyesületét (36 fővel), a Határrendészeti Főosztályt 

(szintén 36 fővel), a HM EI Zrt-t (17 fővel) és a Határvadász Ezred vezetői állománya (15 

fővel). Külföldről érkeztek vendégek a Kölni Rendőrtiszti Főiskoláról (17 fő), a CIVCOM 

csoportja (18 fővel), illetve tiszteletét tette a lengyel katonai attasé is nálunk. Megnyitás 

óra már meghaladtuk az 1000 főt, ebből 678 fő volt az, aki nem az egyetem hallgatója 
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nappali vagy levelezős jogviszonyból kifolyólag Folyamatos zajlik az Emlékszoba 

átalakítása és a látnivalók frissítése. Az Emlékszoba az elmúlt évben két nagyobb tétellel 

bővült, egyrészről Samu István r. vezérőrnagy, a volt HŐR rendészeti főigazgatója az 

Alapítványra bízta szakmai életútjának relikviáit, amelyek már láthatóak az Emlékszoba 

nemzetközi HŐR kapcsolatok installációjában, illetve külön nemzetközi együttműködői 

tematikájú tanterem került kialakításra az adományozott tárgyakkal, amely az 

Emlékszobával azonos folyóson került kialakításra. A másik nagyobb tétel a megszüntetett 

volt Soproni határőr laktanyában fellelt és az Alapítvány gazdálkodására bízott egykori 

soproni csapatmúzeum anyaga, amely jelentős részében hozzánk került, illetve egy részét 

a Határőr Hagyományőrzők Baráti Társaságának adtuk át azzal, hogy a majdan kialakításra 

kerülő sopronkövesdi kiállítás anyagát bővíthessék vele. Itt köszönjük a Győr-Moson-

Sopron VMRFK egykori gazdasági főkapitányhelyettesének, Benczik-Hrncsár Erikának a 

támogatását. Amit tudni kell, hogy az épület az MNV részére átadásra került, a beruházások 

kapcsán az ott fellelt anyagok mentek volna a szemétbe!  

2. A tavalyi év nyarán is közreműködtünk az Apátistvánfalván működő Határőr Emlékhely 

belső rendezésében, elsődlegesen a kiállítás anyagának rendezésében, megújításában, 

illetve a legnagyobb feladatként megkezdtük a gyűjtemény komplex nyilvántartásának 

(leltárjának) a felfektetését. Ez a munka sajnos a lehetőségeinket az elmúlt év nyarán 

meghaladta, noha ígéretet tettünk arra vonatkozóan, hogy ezt végrehajtjuk, de idén nyáron 

már mindenképpen végzünk ezzel a munkával. Itt több ezer tárgyi emlékről, 

dokumentációról van szó! 

3. NKE LUDOVIKA Díszterem galériájának berendezésében a határőr/határrendész 

tisztképzést érintő installációkat az Alapítvány rendezte be a meglévő emléktárgyak, 

dokumentumok felajánlásával. A Galéria látogatható lesz a rendezvények során is. A 

komplex kiállítás témája a rendészeti felsőoktatás története. 

4. A Szent László napi megemlékezésekhez kapcsolódóan az Alapítvány részt vett az évente 

megrendezésre kerülő apátistvánfalvai, a Bács-Kiskun VMRFK kiskunhalasi 

laktanyájában tartott, a Határőrség Országos Parancsnokság volt Labanc utcai 

objektumában, a balassagyarmati megemlékezésen, valamint meghívás alapján részt 

vettünk a Felsőcsatáron, Tompán, Csornán, Horvátlövőn, illetve Sopronban 

(Görbehalmon) rendezett határőr találkozókon, ahol lehetőségünk volt az egykori 

határőröknek közvetlenül is bemutatni az Alapítvány munkáját. A bemutatóval egyidejűleg 

az Alapítvány részt vett a határőr emlékhelyek koszorúzásán is, ahol koszorút vagy szalagot 

helyeztünk el. 

5. Az elmúlt évben két sikeres konferenciát is szervezett az Alapítvány, melyen 70-80 fős 

létszámmal vettek részt, főként külsős érdeklődők. Egy konferenciát a szervezeti 

kultúrának, egyet pedig a 35 éves határnyitás emlékének szenteltük. 

6. A konferenciához kapcsolódóan két olyan kiadvány is napvilágot látott az Alapítvány 

támogatásával, amely a szervezeti kultúrát hivatott szélesebb körben propagálni, az egyik 

a Visszaemlékezések kötete melyben egykori határőrök osztották meg emlékeiket az 
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érdeklődőkkel, a másik pedig dr. Kőrösi Zoltán tollából született nagyívű publikáció, amely 

az emlékhelyeket, hagyományőrző szerveződéseket mutatja be nagyon részletesen! 

7. Az NKE RTK 2024. november 22-én megtartott Kari Napi Estélyén felajánlottunk 

tomboladíjakat, amellyel az Alapítvány népszerűsítésére került sor (hasonlóan, mint a 

2023-as év végi eseményen). 

8. Folytatódott a diákok bevonása az 50 órás iskolai közösségi szolgálat keretében. 

Elsődlegesen rendszerezési, digitalizálási feladatokat láttak el a gyerekek, cserébe az 

Alapítvány jogosult az IKSZ igazolások kiadására. 2024. év végéig 4 középfokú oktatási 

intézettel kötöttünk együttműködési megállapodást ez ügyben.  

9. Több készülő kiadványhoz, egyéb kiállításhoz nyújtott szakmai segítséget a HÖK, így a 

volt győri-soproni-csornai határőr kerületek és utódszervezetének történetét feldolgozandó 

átfogó kutatáshoz, egy a kitüntetések rendszerével foglalkozó átfogó mű elkészítéséhez 

vagy az Ács, Bábolna, Komárom településeken megvalósított kiállításokhoz szakmai 

anyagok biztosításával. 

10. A Büntetésvégrehajtás Országos Parancsnoksága, illetve a Magyarországi Fegyveres 

Biztonsági Őrök Szakmai Egyesülete is megkeresett minket, hogy nyújtsunk segítséget a 

saját szakmatörténeti kiállításuk megtervezéséhez. Ehhez a szükséges segítséget megadtuk, 

a BVOP esetében a kiállítás megnyílt, jelenleg zajlanak az MFBŐSZE kiállításának 

előkészületei, ez ügyben 2025-ben együttműködési megállapodást is kötött a két szervezet. 

11.  Továbbra is érkeznek az egykori Határőrség által használt, alkalmazott eszközök a 

VMRFK-októl, civil szervezetektől, cégektől, magánszemélyektől, illetve igyekszünk 

azokat beszerezni. Célunk, hogy a beszerzett eszközökből annyit tudjunk begyűjteni, hogy 

minden általunk ismert és támogatott vagy általunk fenntartott kiállításra jusson belőlük 

legalább egy-egy darab. 

12. Napi kapcsolatos ápolunk és a jövőben is ezt tervezzük a Budapesti Belügyi Nyugdíjasok 

Határőr Tagozatával, valamint a sopronkövesdi Határőr Hagyományőrzők Baráti 

Társaságával és azon NKE ALUMNI tagokkal, akik valamilyen módon kötődnek a 

határőrségi hagyományokhoz. 

13. Az Alapítvány egy jelentős lépét tett a hagyományok éltetése terén akkor, amikor 2024. 

április 16-án Használati Szerződést kötött a Körmendi Rendvédelmi Technikummal az 

Apátistvánfalva Határőr Emlékhely tárgyi eszközeinek kezelésére. 

14. 2024. november 21-én felavattuk Dr. Sándor Vilmos nyá. hőr. ddtbk. egykori 

rektorhelyettes emléktábláját az NKE Hungária körúti Campusán. 

15. A HÖK megkapta a rendezés és a kivitelezés jogát a Rendőrmúzeumban a 2025. II. 

félévében megnyitásra kerülő, a Határőrséget bemutató időszakos kiállításra, amely munka 

elkezdődött és egy színvonalas installációt szeretnénk bemutatni. A közönség számára 

történő megnyitás napja egybe esik a Kulturális Örökség Napjának rendezvényével 2025. 

szeptember 20-án. 

16. 2024. szeptember 24-én meghívás alapján egyeztetést folytattunk Nyitrai Zsolt kiemelt 

társadalompolitikai ügyek miniszterelnöki biztosával, országgyűlési képviselő úrral az 
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együttműködés lehetőségeiről. Kérésére egy elgondolást készítettünk és küldtünk meg a 

HÖK céljairól. A támogatás keretében a kiállítások digitalizáláshoz, a tagokkal és 

érdeklődőkkel való folyamatos kapcsolattartás megkönnyítése érdekében a 

Miniszterelnöki Kabinetiroda támogatásával 10 darab táblagépet adományoztak a HÖK-

nek. Az év végén ígéretet kaptunk arra, hogy a Kabinetiroda támogatásával további, 

elsősorban a nyugdíjas határőröket támogató programokhoz kapunk további segítséget 

17. Közösségi médiában a FB oldalunkon már 654 követővel dicsekedhetünk, noha célul az 

500 követőt tűztük ki. 

 

IV. Röviden terveinkről a 2025-ös évre vonatkozóan 

 

A kuratóriumi létszám bővült. Ma már a sokasodó feladatoknak, követelményeknek mi hárman 

a mindenkori munkavégzés, hivatás mellett egyre nehezebben tudunk megfelelni, gondolok itt 

most pusztán például csak a képviseletre, amely egyes rendezvényeken megtisztelő felkérés 

alapján érint minket. Ennek megfelelően döntés született arra vonatkozóan, hogy bővítjük azt a 

kuratóriumi létszámot, akik az Alapítványt teljes mellszélességgel, ha kell aláírási 

jogosultsággal is tudják képviselni. A négy új taggal így a kuratórium 7 fősre bővült. Az új tagok 

Béndek József, Görbe Attila, Markovics György és Németh Gábor. A négy új tag azon túl, hogy 

sok mindent tettek már így is az Alapítvány tevékenységéhez, rendelkeznek azokkal a 

lehetőségekkel, amelyekkel továbbfejleszthetjük tevékenységünket, illetve a már megvalósuló 

munkánk minőségét javíthatjuk. Nem kell szerintem bemutatni az új tagokat, azonban röviden 

néhány gondolatot engedjetek meg, hogy körülbelül mire gondolunk amikor a fejlesztésben 

rejlő lehetőségek jobb kiaknázását várjuk, reméljük tőlük: 

− Béndek József, a HŐR utolsó parancsnoka, az Apátistvánfalva Határőr Emlékhely 

megálmodója és kivitelezője, a Szombathelyi Határőr Nyugdíjas szervezet oszlopos tagja, 

a sopronkövesdi Határőr Hagyományőrzők Baráti Társaságának Felügyelő Bizottságának 

elnöke stb, stb. Tehát személyében olyan kulcsfontosságú kapcsolati tőke érkezhet az 

Alapítvány vezetésébe, amely alapján joggal számolhatunk érdemi fejlődésre és új 

támogató kapcsolatok beszervezésére. 

− Görbe Attila, jelenleg a KR tagja, tehát a határellenőrzéshez, határőrizethez egy teljesen 

újfajta hozzáállást, mentalitást hordoz, egyben az elmúlt időszakban folytatott 

egyeztetések, közös munka alapján egyértelműen újfajta kommunikációs megközelítést, 

ötleteket hozott az Alapítvány munkájába, amelyet most szeretnénk szervezetté tenné. Azt 

is röviden szeretném megemlíteni, hogy Attilára hosszú távon számítunk az 

apátistvánfalvai gyűjtemény olyan szintű gondozásában is, amely érdekében az 

Alapítvány már lépett az elmúlt évben. Úgy néz ki, hogy Attila ráadásul Apátistvánfalván 

képzeli el hosszabb távon a letelepedését, amellyel még inkább lehetőségünk lesz az 

ottani kiállítás mentorálásába hatékonyan résztvenni, természetesen kéz a kézben a ma 

már Szombathelyen élő Béndek Józseffel közösen. 
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− Markovics György jelenleg az MRK elnöke (ez későbbi történet, mint hogy 

megállapodtunk vele abban, hogy a kuratóriumi tagságot elvállalja), de ez nem 

összeférhetetlen esetünkben. Gyuri azon túl hogy most már viszonylag magasabb 

körökben is tudja képviselni az Alapítványt, kezdettől a motorja a Kiskunhalason 

kialakított Fráter Sándor Rendészeti Emlékszobának mind megvalósítás mind fenntartás 

tekintetében.  

− Németh Gábor az egyetem és a tanszék oktatójaként már eddig is jelentős támogatást 

nyújtott az Alapítvány működéséhez, ő alapvetően itt, Budapesten tud segíteni a 

mindennapok során, de fő feladata természetesen a dédelgetett vágyunk, a Zöld Szív 

túraútvonal kialakítása, melyben más jelentkező bevonásával már meg is kezdődtek a 

munkálatok, most viszont Gábor saját kezébe veheti az irányítást is és a hét fős kuratórium 

döntésének megfelelően tud majd hatékonyan dolgozni. 

Az új tagokkal elindultunk egyfajta országos lefedettség irányába, természetesen a HÖK 

általános tagságával, támogatóival közösen fogják ezt a feladatot végrehajtani. 

Szeretnénk éppen ezért a tagsági tevékenységet egy kicsit komolyabban átszervezni, hiszen 

lassan három év eltelik, a gyakorlati időnek vége, most már tényleg érdemes komolyan 

munkához látni. 

 

Ha már Zöld Szív túraútvonal kialakítása. Megkezdődött az egyeztetés olyan személyekkel, 

szervezetekkel, akik vagy amelyek támogatni tudják vagy támogathatják az elképzelésünket, 

amely elsődlegesen a nyugati határszakaszra irányul. A Zöld Szív túraútvonalhoz kapcsolódóan 

a későbbiekben akár diákok táboroztatásban is szívesen vennénk részt, ehhez viszont nagyobb 

tagság és fogadókészség kell mindenképpen. A fejlődés tekintetében felvettük a kapcsolatot 

több határmenti önkormányzattal is (Apátistvánfalva, Országos Szlovén Önkormányzat). 

 

Folyamatosan keresik a HÖK kapcsolatát különböző civil és kormányzati szervezetek, melyek 

kiemelten hasznosnak ítélik tevékenységünket (Civilút Alapítvány, Kormányzati Szolgáltató 

Központ Nonprofit Kft., Pannónia Sportegyesület). 

 

Folytatjuk a tematikus konferenciasorozatainkat, a mai napi is ebbe a sorozatba illett bele!  

 

Természetesen idén sem hagyjuk ki a hagyományőrző rendezvényeken való bemutatkozást 

sem, illetve meghívás alapján képviseltetjük magunkat a különböző határőr találkozókon is.  

 

Köszönöm a megtisztelő figyelmet és hogy meghallgatták az Alapítványi beszámolónkat. 

Elsődlegesen kérdezem az Alapítvány kuratóriumi tagjait, hogy kíván-e valaki közületek 

kiegészítéssel, észrevétellel élni! 
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Köszönöm, most pedig átadom a lehetőséget Tisztelt Vendégeinknek hogy bármilyen témában 

kérdéssel, észrevétellel, pontosítással éljenek bátran és mondják el véleményüket amennyiben 

van. 

 

 

K. m. f.  

 

Vájlok László 


